
3
به دنبال شکایت از عربستان از طریق کشورهای ثالث هستیم

حجت الاسلام و المسلمین محمدابراهیم نکونام مشاور عالی دادستان کل کشور در تشریح مصوبات جلسه پیگیری ابعاد حقوقی و قضایی فاجعه منا گفت: در جلسه امروز مقرر شد که وزارت امور خارجه در رابطه 
با کشــورهایی که می توانند راهی برای طرح دعوی در محاکم حقوقی عربســتان باز کنند، اقداماتی را انجام دهد. نکنونام اظهار کرد: دادســتان کل کشور اهتمام جدی در زمینه پیگیری فاجعه منا دارد و در مدت 
حضورشــان در دادســتانی کل، چندین جلسه برای رســیدگی به بعد حقوقی این موضوع که از اهمیت بالایی برخوردار است برگزار کردند که یکی از آن ها امروز بود. وی ادامه داد: در جلسه امروز مقرر شد که وزارت 
امور خارجه در رابطه با کشــورهایی که می توانند راهی را برای طرح دعوی  در محاکم حقوقی عربســتان باز کنند، اقداماتی را انجام دهد.  مشــاور عالی دادستان کل کشور توضیح داد: با توجه به اینکه عربستان در 
حوزه های حقوقی جزء دادگاه های بین المللی نیســت، نمی توان در دادگاه های این کشــور طرح دعوی کرد. علاوه بر این ســفارت خانه ها نیز بسته است و هیچ راه پیگیری سیاسی به صورت مستقیم در عربستان 

وجود ندارد، لذا بنا شد وزارت امور خارجه راه هایی را که می توان از طریق کشورهای ثالث این موضوع را پیگیری کرد، به دادستانی کل معرفی کند. وی تصریح کرد: همچنین از آنجایی که دادستانی کل با برخی 
کشورها مراوادت قضایی دارد، مقرر شد که با مسئولین قضایی آن کشورها از جمله دادستان ها و روسای قوه قضائیه صحبت هایی شود تا بتوان راه هایی برای پیگیری مباحث حقوقی فاجعه منا یافت.

هدف علم الهدی بی اعتباری دولت است
صادق زیباکلام تحلیل گر مسائل سیاسی 
در رابطه با پیشــنهاد آیت اللــه علم الهدی 
مبنی بر لغو کنسرت در مشهد، اظهار کرد: 
من معتقدم بحث، بحث کنســرت نیســت 
بلکه حرکتی از سوی افراد بانفوذ در شیراز، 
اصفهان، مشهد و حتی تهران دارد صورت 

می گیرد که دولت را پیش مردم بی اعتبار کند. وی افزود: آقای علم الهدی 
می خواهد به مردم بگوید که ببینید دولت چقدر ناتوان است و کاره ای نیست 
و وقتی منِ علم الهدی می گویم یکی چیزی نشــود، نمی شود. من دوست 
دارم از آقای علم الهدی بپرسم شما چندبار در دوره احمدی نژاد این کارها را 
کردید؟ زیبا کلام با اشاره به سکوت ائمه جمعه در قبال فعالیت های دولت 
احمدی نژاد گفت: از امام جمعه می پرسم که شما در دوران احمدی نژاد کی 

این موضع گیری ها را کردید؟ 

از احمدی نژاد یک ریال حقوق نگرفتم
صادق محصولی وزیر اســبق کشور گفت: 
در دولت قبل نه تنهــا حقوق های نجومی 
نگرفتیم بلکه یک ریال هم به عنوان حقوق 
دریافت نکردیم. محصولی که از آبان ۱۳۸۷ 
تا شــهریور ۱۳۸۸ وزارت کشــور در دولت 
محمــود احمدی نژاد را برعهده داشــت، با 

اشــاره به این که »من بعد از پســت نظامی خود و در دوره ی آقایان خاتمی و 
رفســنجانی در بخش خصوصی کار می کردم« مدعی شد: من اگر ثروتی 
هم دارم به واسطه  این سال هاست و هیچگاه نه من و نه همکارانم با وجود 
آن که در دولت قبل دســت مان کاملًا باز بــود، نه تنها حقوق های نجومی 
نگرفتیم بلکه یک ریال هم به عنوان حقوق دریافت نکردیم. آقایانی که الان 
درباره ثروت ما صحبت می کنند، روزی نبود که پست دولتی نداشته و حقوق 
دولتی نگرفته باشد، این درحالی است که این حقوق ها را حق خود می دانند. 

چرا بی بی سی فیلم روحانی را پخش کرد
دبیــرکل جمعیت رهپویــان گفت: عناصر 
تجدیدنظرطلــب غرب گــرا از مکتــب امام 
عدول کردند. این افراد در مقابل اســتکبار 
وادادگی دادند و در مرحله تقابل با ولایت فقیه 
و ضدانقلابی قــرار گرفتند. علیرضا زاکانی 
اظهار داشت: بی بی ســی فارسی دو نوبت 

برای حسن روحانی در انتخابات سال 92 تبلیغ کرد؛ در واقع این پیوستگی 
نامبارکی است که سبب می شــود نامحرمان و عناصر ناسالم انقلاب را به 
بیراهــه ببرند. روحانی باید پاســخ دهد که چرا فیلــم تبلیغاتی اش از بی بی 
ســی پخش می شود. وی تاکید کرد:  نظام توانســته تهدیدها را به فرصت 
تبدیــل کند. جبهه مدافع انقلاب دچــار بی برنامگی در تلاش برای تحقق 
اهداف اســلامی شده؛ ضمن اینکه فرسودگی انسانی و فکری در افراد آن 

به وجود آمده است. 

 روسیه به جز نوژه 
از هیچ پایگاه دیگری 
استفاده نکرده است

رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی 
مجلس شــورای اســلامی با تاکید بر اینکه روسیه 
به جز پایگاه نوژه از هیچ پایگاه هوایی دیگر کشــور 
اســتفاده نکرده اســت گفت: انتخاب پایگاه نوژه 
همــدان نیز به دلیل قرار گرفتن در مســیر پرواز به 

سمت عراق و سوریه بود.
علاء الدین بروجردی در حاشیه جلسه علنی امروز 
)چهارشنبه( در جمع خبرنگاران در پاسخ پرسشی 
مبنی بر اینکه آیا پایگاه های دیگری علاوه بر  نوژه 
همــدان  مثل پایگاه هوایــی تبریز در اختیار روس 
ها قرار دارد، گفت: خیــر. انتخاب پایگاه نوژه نیز 
به دلیل قرار گرفتن در مســیر پرواز به طرف عراق 
و ســوریه بود . این تصمیم مشــترک بــرای مبارزه 
با تروریســم لحاظ شــد چون تروریســم شوم ترین 
پدیــده منطقه اســت و طبیعتا کمــک کنندگان به 
تروریســم همچون اروپا و آمریــکا نیز برای از بین 

رفتن تروریسم  متضرر می شوند .
وی هم چنین در  در مورد اســتفاده روسیه از حریم 
هوایی ایــران برای مبــارزه با تروریســم گفت: ما 
 ســالها با روسیه بر اساس منافع ملی مان همکاری 

داریم .
وی بــا بیان اینکه آمریکا دشــمن اصلی ما اســت 
گفت:  در معادلات منطقــه به خصوص در ارتباط 
بــا تحولات ســوریه با تشــویق روس هــا یک کار 
مشــترک برای مبارزه با تروریســم انجــام دادیم . 
روســیه و چین به عنوان دو عنصر دائمی شــورای 
امنیت برای اولین بــار در تحولات منطقه در کنار 
جمهوری اسلامی قرار گرفته و از حق وتو استفاده 
کرده است . آن ها کار نظامی انجام داده که به تبع 
آن جنگنده و هلی کوپتر شان را زدند ولی از محور 
مقاومت حمایت کردند که سوریه در خط مقدم اش 

محور مقاومت است.
رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی 
مجلــس  بــا تاکیــد بــر اینکــه حمایــت از محور 
مقاومت جز سیاســت های  شــناخته شده و اصلی 
جمهوری اســلامی ایران اســت گفــت: کاری که 
در نوژه صــورت گرفت در چارچوب کار مشــترک 
و همکاری چهارجانبه بین ایران، ســوریه، روسیه 
و عراق است که اتاق مشــترک  عملیاتی ما حدود 
یک ســال اســت در دمشــق و بغداد فعال شــده 
 اســت. طبیعتا در غیر این صورت وضعیت منطقه 

این گونه نبود.
وی توضیــح داد: حمایــت های گســترده آمریکا 
و همپیمانــان اروپایــی و منطقــه ای اش و صرف 
میلیاردهــا پول و هم چنین اســتفاده از  ده ها هزار  
تروریســم  آموزش دیــده از بیش از ۸۰ کشــور در 
منطقــه بــرای ما بحــران زا بــود به همیــن دلیل 
مجموع سلســله اقداماتی درابعاد سیاسی، نظامی 
و اقتصــادی صــورت می گیرد کــه قطعا متضمن 
حفظ منافع ملی و امنیت ملی جمهوری اســلامی 

ایران است.
وی در پاســخ به این پرســش کــه آیا پایــگاه نوژه 
در اختیار روســیه اســت گفت:  اصــلا پایگاه نوژه 
در اختیار روســیه نیســت. ما راهــی نداریم. چون 
بر اســاس اصــل ۱۴۶ قانون اساســی ممنوعیت 
جــدی در ایــن رابطــه وجــود دارد کــه رعایــت 
شــده و تنها تســهیلاتی بــرای ســوخت گیری به 
جنگنده های روســی در مســیر پــرواز اختصاص 
پیــدا کــرد که بــه نظــرم تصمیــم منطقی اســت 
 و پشــتوانه مصوبــه شــورای عالــی امنیــت ملی 

را دارد.

خبرآنلایننوشت:پایگاه»فرماندهی«اصلاحطلباندرانتخابات۹۶کجابرپامیشود؟
آغاز فاز جدید فعالیت شورای عالی اصلاح طلبان؛ این شاید مناسب ترین نتیجه ای باشد که می توان از جلسه اخیر این شورا گرفت، فعالیتی 

که آغاز نشده گویا با برخی سازهای ناکوک روبرو شده است.

عصرایراننوشت:استراتژینواصولگرایانتندرودرانتخابات۹۶
در سال ۸۰ جریان راست / محافظه کار / اصولگرا می دانست فردی را ندارد که بتواند در حد و اندازه ریاست جمهوری ظاهر شود و همزمان 

از محبوبیت عمومی نیز برخوردار باشد. از این رو عملکرد خود را به رفتار اصلاح طلبان مشروط کرد.

افکارنیوزنوشت:ایستادگیزنگنهدربرابرقانون!
در حالی که کمیسیون انرژی مجلس با تک نرخی شدن و حذف کارت سوخت مخالفت کرده اما زنگنه وزیر نفت ضمن اتخاذ مواضع خلاف 

مجلس، در برابر قانون ایستادگی می کند و از حذف کارت سوخت و بنزین تک نرخی سخن می گوید.

5۹8نوشت:نسخه»کیبودکیبودمننبودم«برایوعدههایبرجام
می گویند روحانی هیچ وعده خاصی به مردم نداده و بیشتر وعده های او هم سیاسی و اجتماعی بوده است! این حرف ها شاید نسخه هایی 

»نیاورانی« باشد که ستاد برجام تجویز کرده است...

عکس روزسایت نگار

جلسه علنی مجلس 
شورای اسلامی روز 
چهارشنبه به ریاست 
علی لاریجانی و اکثریت 
نمایندگان برگزار شد

خبرنامه
 چهارشنبه 3 شهریور ماه 1395

تولد فراکسیون سوم
فراکسیون اعتدال با 100 عضو رسماً آغاز به کار کرد

بالاخره رهروانی های مجلس نهم آنچه را از ابتدای مجلس دهم در سر داشتند، 
علنی کردند و تشــکیل فراکسیون جدید خود با نام »اعتدال« را اعلام کردند. 
جعفرزاده، نماینده رشت و مهرداد لاهوتی، نماینده لنگرود، با اعلام خبر تشکیل 
فراکســیون اعتدال نشــان داد همه گمانه زنی ها دربــاره جدایی اعتدالیون از 

اصلاح طلبان صحت داشته است.
به گزارش»تابناک«، برخی از نمایندگانی که با فهرســت »امید« به مجلس راه 
یافته  بودند و حتی لاهوتی در جلسات فراکسیون امید پیش از آغاز به  کار مجلس 
هم حضور داشتند امروز دیگر اعضای این فراکسیون را وکیل الدوله می دانند 

و حضور در آن را مانعی برای پیشرفت کشور ارزیابی می کنند.
جلالی و نعمتی هم که به  عنوان ســهمیه های طیف دولت در فهرســت امید 
تهران قرار گرفته بودند پس از ورود به مجلس، به  همراه علی لاریجانی و سایر 
باقی ماندگان فراکسیون رهروان ولایت مجلس نهم، به اصولگرایان پیوستند 

تا در رقابت با عارف بتوانند کرسی ریاست را برای لاریجانی حفظ کنند.
اما همه  چیز با ریاست لاریجانی به پایان نرسید و فراکسیون جدید که از درهم  
آمیختن طیف لاریجانی و سایر اصولگرایان مجلس خلق شده بود تا پایان بازی 
انتخاب هیأت رئیســه کمیسیون ها نیز تمام قد در مقابل فراکسیون امید بازی 
کرد و حالا با فرونشســتن گردوغبار ماه های اولیه مجلس، آنچه فراکســیون 

رهروانی های مجلس نهم به دنبالش بودند، آشکار شده است.

شورایعالیفراکسیونهاتشکیلمیشود
مهرداد لاهوتی بائوج، ســخنگوی فراکســیون اعتدال در گفت و گو با تابناک 
اظهار داشــت: در اوایل کار  فشــار زیادی بر روی  فراکسیون وجود داشت که 
این فراکســیون با فراکسیون ولایت ادغام شود، اما به هر حال این فراکسیون 
در حال تثبیت شدن و شکل گرفتن است. این نماینده مجلس در ادامه افزود: 
در روز دوشــنبه جلســه ای با حضوراعضای هیات رئیســه فراکسیون ولایت 
با فراکســیون اعتدال تشکیل شــد و در راس جلســه هم که به دعوت رئیس 
مجلس صورت گرفته بود خود لاریجانی حضور داشت، در این جلسه موضوع 
به مشورت گذاشته شــد و ابعاد مختلف ادغام دو فراکسیون مورد ارزیابی قرار 
گرفت. لاهوتی گفت: اما در این جلســه بعد از جمع بندی  های صورت گرفته 
مقرر شد، فراکســیون ها همچنان به کار خود به صورت جداگانه ادامه دهند 
ولی شــورایی به عنوان شــورای هماهنگی بین دو فراکســیون تشکیل شود، 
همچنین قرار شــد، ۱۷ نفر از فراکسیون ولایت و ۱۷ نفر ازفراکسیون اعتدال 
و در راس آن لاریجانی به عنوان رئیس شــورای هماهنگی فراکســیون ها به 
کار خود ادامه دهند. این نماینده مجلس در پاســخ به این سوال که پس با این 
حساب فراکســیون اعتدال تبدیل به شعبه دوم فراکسیون ولایت شده است، 
گفت: اینگونه نیست و این فراکسیون مستقل تشکیل شده و شعبه جای دیگری 
نیســت، این تصمیمی بود که در این جلسه گرفته شد، اما ممکن است چنین 
شورایی هرگز تشکیل نشود. لاهوتی در ادامه گفت: قطعا تعبیر و تفسیر هایی 
نظیر این مســاله که فراکسیون اعتدال زیرمجموعه فراکسیون ولایت است و 
نظایــر ایــن ها بعد از این زیاد خواهد بود، اما هنوز چیزی قطعی نیســت و قرار 
است که فراکسیون ها در جلسات خود این پیشنهاد را مورد بررسی قرار دهند. 

وی گفت: اما در کل تشــکیل شــورای هماهنگی فراکسیون ها مفید است، 
هدف همه ما در مجلس تعالی نظام جمهوری اســلامی اســت و لازم است در 
بســیاری از موارد مواضع مشترک اتخاذ شــود. به طور مثال در موضوع برجام 
اگر به یک فهم مشــترک نمی  رسیدیم قطعا به مشکل برمی خوردیم. بنابراین 
به نظر می رسد که تشکیل این شورا از این منظر مفید خواهد بود. این نماینده 
مجلس در پاســخ به این ســوال که گفته می شــود لاریجانی ترمز فراکسیون 
اعتدال است، منظور چیست نیز گفت: لاریجانی بحث وحدت فراکسیون ها 
را می کند و تاکید می کند که فراکسیون ها همچنان وحدت داشته باشند. به 
نظر می رســد که اصرار اعضای فراکسیون ولایت باعث شده که لاریجانی نیز 
روی این موضوع پا فشــاری کند، اما در مجموع خود لاریجانی  نگاه منفی به 

تشکیل این فراکسیون ندارد.

اعضایفراکسیوناعتدالبیشترازهرکسی
بهلاریجانینزدیکهستند

ســخنگوی فراکســیون اعتدال گفت: اعضای فراکســیون اعتدال کسانی 
هســتند که بیش از هر کس دیگری به لاریجانی نزدیک تر هستند و اعضای 
این فراکســیون وابســتگی بیشــتری به لاریجانی دارند و برای ریاست وی در 
مجلس نیز تلاش بیشــتری انجام دادند. بنابراین لاریجانی هم نظر مخالفی 

روی این فراکسیون ندارد.
این نماینده در پاسخ به این سوال که آیا این فراکسیون برنامه ای برای انتخابات 
پیش رو دارد و اگر دارد نحوه ورود به چه شکل خواهد بود؟ گفت: بنای ما این 
است که بیشتر در مباحث تخصصی ورود کنیم و فعالیت خود را در درون مجلس 
انجام دهیم. البته تجربه نشان داده که فراکسیون ها نتوانسته اند در مجلس 

گذشته نیز بر روی انتخابات تاثیر گذار باشند.
وی در ادامــه افزود: به هر حال ما ســعی می کنیم کــه از این موضوع پر هیز 
کنیم اما این که در این دوره چه اتفاقاتی ممکن اســت رخ دهد، پیش بینی در 
مورد آنها قدری سخت است و در روزهای آینده مشخص خواهد شد که موضع 

فراکسیون به چه شکلی خواهد بود و بستگی به شرایط کشور دارد. این نماینده 
در خصوص صف بندی های سیاســی کشــور و اینکه این فراکسیون در کدام 
جبهــه قرار می گیرد نیز گفت: دو گــروه در حال حاضر در مجلس وجود دارند 
که یک گروه از آنها مخالف شدید دولت هستند و دولت هر کار خوبی هم برای 

کشور انجام دهد این ها قبول ندارند و با آن مخالفت می کنند.
وی افزود: گروه دیگری نیز هســتند که چشــم بسته دولت را قبول دارند و هر 
کاری که دولت ولو اشــتباه انجام دهد قبول دارند و عمکرد دولت را توجیه می 
کنند، اما ما وکیل الدوله نیســتیم و افراط و تفریط در ما وجود ندارد و هر جا که 
تشخیص دادیم عمکرد ما درست است از آن دفاع می کنیم و جایی که اشتباهی 
از کســی سر بزند با آن مخالفت می کنیم. وی گفت: جایی که عمکرد درست 
اســت خود را مکلف به دفاع می دانیم و بــه عبارتی در این چهارچوب قرار می 
گیریم اما در غالبی نیســتیم که مجبور باشیم موافقت یا مخالفت بکنیم ما هر 
جایی که تشــخیص دادیم، منطق پشت آن است و منافع مردم در کاری وجود 

دارد از آن دفاع می کنیم.

اعضایفراکسیوناعتدالبه100نفررسیدهاست
این نماینده در پاسخ به این سوال که تعداد اعضای فراکسیون اعتدال به چند 
نفر رســیده است نیز گفت: اعضای این فراکسیون در حال حاضر به ۱۰۰ نفر 
رسیده اســت. یکی از بند های مرامنامه و اساسنامه فراکسیون اعتدال تعهد 
اعضا به پایبندی به فراکســیون است و اعضای این فراکسیون حق شرکت در 

جلسات فراکسیون های دیگر را ندارند.
وی افــزود: البته این بند در اساســنامه وجود دارد اما هنوز اساســنامه موقت 
است و قطعی نشده است، با این وجود تمام کسانی که وارد این فراکسیون می 
شوند با علم بر این موضوع وارد می شوند و باید به مبانی الزام آور آن نیز متعهد 
شــوند. البته ما اصراری به حداکثر بودن نداریم و حتی اگر این فراکسیون 2۰ 
نفر هم عضو داشته باشد می خواهیم با قدرت واحده وارد شویم و رای واحدی 

داشته باشیم.


